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POKLADNÍ ÚŘEDNÍ HODINY

Pondělí: 8:00 - 12:00 a 12:30 - 17:00
Úterý:  pouze pro objednané
Středa: 8:00 - 12:00 a 12:30 - 17:00
Čtvrtek: pouze pro objednané
Pátek:  zavřeno

Dnešní Ralsko Z MĚSTA A MĚSTSKÉHO ÚŘADU

Svoz nebezpečných složek komunálního 
odpadu, vyjma Náhlova (z důvodu ab-

sence sběrného místa) byl zrušen.
Občané mohou využít sběrné místo na 

Ploužnici a v Kuřívodech.
Ploužnice 

kontaktní osoba Lenka Fleková, tel. 737 377 796

Kuřívody 
kontaktní osoba Světlana Kavenská,  
tel. 774 513 151

Sběrné dvory a informace

Loučení s létem
MĚSTO RALSKO VE SPOLUPRÁCI S SDH RALSKO VÁS ZVOU NA LOUČENÍ S LÉTEM

7. září 2024 od 14:00 hodin | Centrál park v Kuřívodech
Zábava pro děti: 

malování na obličej, skákací hrad, sportovní stanoviště, hry

• od 15:00 - turnaj ve fotbálku

• od 17:00 - hudební program - skupina SEPTIMA

• od 21:00 - ukončení akce ohňostrojem

Občerstvení po celý den.
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SLOVO STAROSTY
Vážení spoluobčané,

uběhl více jak půl rok a my vám opět přinášíme aktuality z jednotlivých městských částí. Pojďme si zrekapitulovat 
co se povedlo a co nás ještě čeká…

Tentokrát bych rád začal na Náhlově, protože se nám povedlo dokončit dlouhodobě plánovaný projekt s názvem 
Vodovod, kanalizace a ČOV Náhlov. Tento projekt byl zatím, co se financí týče, nejnáročnější stavbou za uplynulých 
10 let (možná i za celou historii města). Celkové náklady na tuto výstavbu byly 58 mil. Kč s DPH. Stavba se dělila na 
několik stavebních objektů – vodovod, kanalizaci, čistírnu odpadních vod a nový vodojem. Jedná se o zařízení, které 
svým charakterem odpovídá nejnovější technologii úpravy vody, na které by se nemělo v příštích 50 letech vůbec 
„sáhnout“ a mělo by fungovat zcela samostatně. Problém s vodovodem a kanalizací byl každoroční záležitost, kdy 
jsme řešili havárie a občané byli i několik dní bez pitné vody. Právě proto jsme začali v roce 2022 stavět. Na tuto 
akci jsme získali dotaci 70 % ze státního fondu životního prostředí, 10% z Fondu ochrany vod Libereckého kraje  
a příspěvek 7,5 mil Kč od SVS a. s. (SČVK – provozovatele). Nakonec tedy spoluúčast města byla menší než 20%, 
což považuji já osobně za velice úspěšné. Kapacita čistírny počítá s možností rozšíření zástavby ve vlastnictví 
města Ralsko. 15. 07. 2024 proběhlo oficiální předání stavby a stříhání pásky přímo na místě.  Jsem rád, že tady 
máme hotovo a občané Náhlova už nebudou muset řešit problémy s vodou. Hlásím úkol splněn.

NÁHLOV
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HORNÍ KRUPÁ
I zde v Horní Krupé se nám povedlo opravit vodovod, který dříve patřil 

VLS. Momentálně je postaveno nové potrubí, které je ukončeno v každé 
domácnosti a připraveno na přepojení pro domovní rozvod pitné vody. 
Město Ralsko a Vojenské lesy a statky s. p. řeší směnu pozemků pro 
výstavbu nového vodního zdroje, který bude napojen na toto nové 
potrubí. Stavbu provázelo poměrně dost komplikací od neinformovanosti 
občanů, špatnou komunikaci zhotovitele až po udání ze strany občanů na 
vodoprávní úřad. Přes všechny zmiňované obtíže je stavba dokončena  
a připravena na připojení. Zástupce SČVK si celou stavbu prošel  
a předal nám připomínky (dokoupení 1 šachty). Zbytek může být zapojen. 
Zhotovitel stavby bude osazovat vodoměrné sestavy a vyčkávat 
na dokončení vrtu a jeho následné připojení. Věřím, že se nám 
podaří majetkové operace vyřešit přes léto a v září schválit v za-
stupitelstvu města. Na osobní schůzce s občany jsem slíbil i rekon-
strukci místní komunikace, na kterou chceme požádat o dot-
aci. Termín zatím není jistý, budu vás postupně informovat.

KuŘÍVODY
V Kuřívodech jsme začali stavět hřbitov. Projekt je nazvaný „Obnova původního hřbitovu“. Tento název se od-

kazuje na historicky vystěhovaný hřbitov, který momentálně v místě stavby není. Celý projekt počítá s ka-
pacitou kolem 153 míst, které budou vybudovány v první etapě. Pokud bychom sehnali dotační titul, tak 
se může realizovat i etapa č. 2. Ukončení projektu je naplánované na 12/2024, hřbitov by mohl začít fungov-
at od ledna 2025, kdy nám končí spolupráce s městem Mimoň. Celkové náklady na tuto stavbu jsou zatím  
12 milionů Kč, které nejsou dotačně podpořeny. Financujeme z prodejů pozemkových parcel v katastru Kuřívody.
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Určitě jste zaznamenali, že jsme podepsali memorandum a spolupráci se společností COOP o vytvoření prodejny 
v Kuřívodech. Na prodejně se již začalo pracovat a připravovat budovu pro realizaci. V minulosti jsme měli v plánu 
v této budově dělat muzeum pyrotechnické asanace, ale protože jsme tento projekt přesunuli do jiné budovy, 
tak nás oslovil COOP s možností otevření prodejny. Představa společnosti COOP je, že prodejna bude přístupná 
24/7, což znamená, že po ukončení pracovní doby zaměstnanců budete moci svoje nákupy udělat prostřednictvím 
bankovní identity v mobilu nebo čipů. Jedná se o první službu tohoto typu v Kuřívodech. Řada z vás si určitě pama-
tuje na moje snahy o vybudování obchodu TESCO nebo Penny, ale nikdy to nevyšlo. Tak teď už to vyjde.
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Sportovní centrum v Kuřívodech je zasmluvněné a do konce srpna bude i stát na svém místě. Jedná se o pro-
jekt, na který čerpáme dotaci z Oranžové nadace ČEZ. Hřiště bude multifunkční se zázemím v podobě spor-
tovní klubovny, hřiště pro děti a přilehlé plochy pro budoucí hřiště minigolfu. Ve sportovní klubovně bude cca  
25 míst k sezení a možnost zakoupení pití nebo drobného občerstvení. Jednáme o možném přidělání tribuny pro 
návštěvníky, ale to bude závislé na ceně. Sportoviště tohoto typu zatím nemáme, takže i já sám jsem zvědavý 
na celkovou návštěvnost. Nicméně věřím, že naše sportovní komise bude mít konečně místo pro své aktivity.

Další informací je rozšíření vody do zahrádek a chovatelských kolonií, na které momentálně pracujeme. Pokud 
vše půjde podle plánu, do konce srpna budou všechny lokality připojeny.

V Kuřívodech máme už zapsanou a platnou studii na provedení rodinných domů v lokalitě Z125. Následuje 
zasíťování pozemků a poté jejich nabídka do prodeje. Z posledních 7 parcel město obdrželo 200 nabídek. Pokud 
bude zájem trvalý, budeme pokračovat v rozšiřování lokalit, kam nám to pozemky a územní plán dovolí.

Kulturní dům Kuřívody se bude opravovat! Získali jsme dvě dotace ze Státního fondu podpory inves-
tic, ze které chceme zrekonstruovat tuto historickou stavbu. Nově by mělo město objekt, který umožní 
pořádat kulturní akce, vytvoří zázemí pro knihovnu a také bude mít nové prostory pro muzeum 
města a Muzeum pyrotechnické asanace v Ralsku. Momentálně probíhá výběrové řízení, které bude 
ukončeno v červenci 2024 a následně stavba započne. Dokončeno by mělo být do konce roku 2025. 
Věřím, že výsledek bude stát za to a tyto prostory budou mít široké spektrum využití. Moc se těším.
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PLOUŽNICE
V Ploužnici jsme připravili projekt na výstavbu bytových jednotek v bývalé škole. Jedná se o projekt revitalizace 

objektu po SA, který byl původně školské zařízení a dnes se jedná o brownfield. Právě proto jsme dlouho hledali 
využití a nakonec jsme připravili projekt 63 bytových jednotek plus zázemí pro lékaře, které bychom rádi post-
avili právě zde. Vyřešili bychom tím nedostatek bytů a vyprázdnili pořadníky. Zároveň bychom dokázali nabídnout 
našim občanům větší bytové jednotky o velikosti 2+1, 2+kk a 3+1. Pro seniory bychom v rámci tohoto projektu 
mohli počítat s byty o velikosti 1+1 a 2+kk s bezbariérovým vstupem. Celý objekt je obehnán zpevněnou plochou, 
kde se dá pohodlně zaparkovat. Zároveň je i kouzelné, že by nájemníci byli pod jednou střechou a návštěvy mezi 
sousedy nebo právě k lékaři by mohly být tzv. suchou nohou. Těším se, že projekt stihneme zrealizovat a výsledek 
bude určitě stát za to. Máme požádáno o stavební povolení!
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Na posledním jednání za-
stupitelstva města jsme 
také probrali možnost od-
kupu bývalých domů po SA, 
které nám byly nabídnuty. 
Pokud vlastník přistoupí 
na naše finanční možnosti, 
které budou dány dotačními 
tituly, tak bychom se mohli 
poměrně rychle stát vlastníky 
těchto domů. Asi nejlepším 
možným řešením by byla 
částečná oprava a částečná 
demolice. Tento projekt 
připravujeme a budeme 
vás o něm dále informovat.

Stali jsme se majiteli zahrádek v Ploužnici. V souvislosti s kolaudací cyklostez-
ky a směny pozemků s Ploužnicí s. r. o., jsme požádali směnu také zahrádek. 
Tyto zahrádky jsou dlouhá léta využívány občany Ploužnice. Chceme zavést 
systém a pravidla, aby nedocházelo k nejasnostem a nějakému nelegálnímu 
režimu. V budoucnu uvažujeme o oplocení celého areálu a přivedení vody do 
zahrádek, stejně jako v Kuřívodech. Určitě bude potřeba celou kolonii i odhlučnit, 
aby nedocházelo k narušení hluku v zástavbě u bytových domů naproti lesní 
správě. Přes prázdniny uděláme několik sezení s občany, které mají zahrádky  
a celou situaci vyřešíme.

Stále probíhají odchyty divokých koček v sídlišti.
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HRADČANY
V Hradčanech se letos opět konal každoroční hudební festival Country Pláž. Tento festival každý rok nabídne 

bohatý program, který uspokojí všechny věkové kategorie.

Dále v Hradčanech připravujeme novou podobu plochy na návsi. Kromě toho, že se zde vytvoří řada prvků 
pro turisty a děti, tak změníme plochu kurtu na zastřešené sezení pro akce jako jsou např. čarodějnice nebo 
dětské dny. Konečnou podobu projektu budete moci vybrat přímo vy, protože budou zpracované 3 varianty, ze 
kterých se bude vybírat. Soupis použitých prvků a vizualizaci právě zpracováváme, ale malou ochutnávku můžu  
představit už teď.

Multifunkční hřiště přesuneme do plochy karavanového stání, které budeme stavět z dotace u bývalé čistírny 
u letiště. U těchto ploch počítáme s vybudováním parkovacích ploch pro karavany i osobní automobily. Zároveň 
zde vybudujeme prostory pro obsluhu a vybavení kempu. Žádost podáváme tento měsíc a budeme čekat na 
vyhodnocení.
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BOREČEK
V Borečku je dlouhodobě plánován chodník podél komunikace II/270 z Mimoně. Tento chodník má propojit 

Horní Boreček a Dolní Boreček. Současně se opraví zastávky a udělají nové nádoby pro odpady. Bohužel už jsme 
měli mít vydané povolení, ale celé se to táhne z důvodu získání kladného stanoviska PČR. Musíme splnit veškeré 
připomínky z hlediska ochrany chodců a provozu. Zkoušeli nám nařídit, abychom zařídili větší zábor pozemků u RD, 
ale nakonec jsme celou situaci vyřešili, osadíme zábradlí a snížíme rychlost. Možná se nám povede snížit rychlost 
i na 50km/h. Pokud se to povede, tak to bude jedině dobře. Tento úsek to vyžaduje!

Další důležitá informace je, že jsme začali zajišťovat most na dolním Borečku a bude osazeno zábradlí, které bude 
zajišťovat bezpečný provoz cyklistů a pěších. Také jsme revitalizovali okolí mostu, aby nedošlo k nehodě. Tento 
most bude součástí plánované cyklostezky z Mimoně do Hradčan, která se momentálně připravuje.  Zároveň bude 
cyklostezka navazovat na plánovaný kemp u letiště v Hradčanech.

HVĚZDOV
Ve Hvězdově jsme konečně dokončili projekt ,,Optická síť internetu“. Pokud by někdo do dnešního dne nebyl 

připojen, tak se neváhejte obrátit buď přímo na mě nebo na společnost RalskoNet. Vše je již v provozu, takže není 
problém připojovat případné další zájemce.

Dále připravujeme vymezení plochy pro pořádání kulturních akcí pod záštitou města. Jedná se o dětské dny, 
čarodějnice a podobné akce. V místě bude vybudována odstavná plocha pro parkování a přístřešek pro posezení. 
Momentálně je v územním plánu pod názvem SOB – tedy smíšená plocha obytná, která je určená pro bydlení. Toto 
chceme změnit. A připravit tento prostor, který už se teď takto využívá.
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Na vodoprávní stavební úřad v České Lípě byla doložena kompletní projektová dokumentace pro odkanalizování 
lokalit Ploužnice a Hvězdov, včetně rozšíření vodovodního řadu. Čekáme na vydání stavebního povolení.

PŘEHLED ZÍSKANÝCH DOTACÍ:

• 1,25 mil. Kč nákup lesní techniky pro technické služby,

• 20 mil. Kč na opravu KD Kuřívody ze SFPi,

• 2,94 mil. Kč na vodovod Náhlov z Libereckého kraje,

• 0,3 mil. Kč na Standardizaci územního plánu z MMR,

• 1,2 mil. Kč na vybudování sportovního areálu v Kuřívodech z Oranžové nadace ČEZ,

• 0,15 mil. Kč na elektro nabíjecí stanice pro kola z Libereckého kraje,

• 7,5 mil. Kč dotace na vodovod a kanlizaci v Náhlově od SVS (SČVK),

• 21 mil. Kč dotace na vodovod a kanalizace v Náhlově ze SFŽP.

INFORMACE Z LIBERECKÉHO KRAJE

Vážení občané,

rád bych vás seznámil s novým režimem na letišti v Hradčanech. Spolu  
s Libereckým krajem jsme museli přijmout opatření proti možnostem vzniku 
dopravních nehod na letišti. Byla proto zřízena ostraha letiště, kterou finančně 
podpořila Krajská správa silnic Libereckého kraje (správce letiště).

Nově se dohlíží na dodržování provozního řádu letiště, který je platný! Zároveň se upravují vjezdy a dopravní 
značení, což bude mít za následek, že na letiště už bude oficiálně pouze jeden vjezd.

Toto opatření bylo přijato na základě rozhodnutí Policie ČR, protože letiště se za poslední půl rok stalo dějištěm 
dvou nehod s následkem úmrtí.

Snažně vás žádám o dodržování těchto pravidel. Opravdu se z letiště v poslední době stalo místo, kde se riziko 
nehody zvyšovalo.

Jen pro představu za první víkend fungování ostrahy bylo z letiště vykázáno 65 motorových vozidel.

Samozřejmě pokud pojedete pro sortiment na pilu nebo návštěvu do nějakého z objektů, tak se stačí ostraze 
prokázat.



12

Dnešní Ralsko Z MĚSTA A MĚSTSKÉHO ÚŘADU

Záměr FVE na letišti

K záměru výstavby FVE v Ralsku sděluji, že došlo na naše slova ohledně možnosti připojení do sítě. Libereckému 
kraji bylo doručeno další zamítavé stanovisko ohledně připojení budoucí elektrárny. Zahájil tak další kolo 
předběžných tržních konzultací, které by případně měli ukázat, jestli lze tento problém vyřešit.

Za vedení města chci jen ujistit vás všechny, že naše stanovisko je stále stejné. Pokud Liberecký kraj dostane 
připojení do sítě, tak bude záměr projednán s občany Ralska a poté případně v zastupitelstvu města. Pro tuto 
chvíli se jedná o dva roky příprav bez zmíněného stanoviska k připojení do sítě.

Všem občanům přeji hezký zbytek léta, klid, spokojenost a šťastné chvíle s Vašimi nejbližšími.

Miloslav Tůma 
starosta msta
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Z MĚSTA A MĚSTSKÉHO ÚŘADU

Údržba zeleně a veřejných prostranství
Vážení spoluobčané,

údržbu veřejných prostranství vnímáme jako klíčový faktor pro kvalitu života Vás občanů v našem městě. Přesto 
se stále setkáváme s problémy, které ovlivňují jejich udržování, na kterém mají podíl nejen přespolní, ale bohužel  
i někteří z Vás. Zde jsou některé z nejčastějších problémů:

1. Problémy s infrastrukturou

 - úmyslné poškozování mobiliářů, odpadkových košů, zastávek MHD atd.

2. Znečišťování veřejných prostranství

 - odpadem ze zahrádek, nadměrným komunálním odpadem, pneumatikami atd.

3. Nesprávné využívání veřejného prostranství

 - parkování na nevhodných místech

 - neschválené zábory

Za svoz a uložení odpadu každoročně město vynakládá nemalé finanční prostředky. Pro Vás je tato služba již 
řadu let zdarma!! Jen za svoz odpadu rostlinného původu (tráva, listí, větve), město za loňský rok 2023 zaplatilo 
cca 260 000,-Kč. Tím, že se někteří chovají nezodpovědně a odpad odhazují, kde je zrovna napadne, musí město 
vynakládat další finanční prostředky na jeho likvidaci. Za tyto peníze by mohla být např. zvelebena dětská hřiště. 
Upozorňuji, že v případě zjištění viníka, bude následovat nekompromisní postih.

Za údržbu zeleně a veřejných prostranství 
František Procházka
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Z MĚSTA A MĚSTSKÉHO ÚŘADU

Městská policie Ralsko
Vážení spoluobčané,

na 1. veřejném zasedání Zastupitelstva města Ralsko konaném dne 1. 2. 2024 jsem byl pověřen řízením Městské 
policie Ralsko.

Nabídku jsem přijal z důvodu, že k této problematice mám velmi blízko. V Letech 1981–2008 jsem pracoval  
v různých složkách Policie České republiky, a to i na vedoucích funkcích. Musím zdůraznit, že to nedělám pro osobní 
profit nebo výhody, ale proto, že mi není lhostejné, jakým směrem se činnost městské policie za poslední dva roky 
ubírala.

Pokud se vrátím do minulosti, tak městskou policii jsem již jako pověřený zastupitel řídil. Tehdy jsem navázal 
na svého předchůdce p. Václava Bilického. V té době bylo zvykem seznamovat nejen zastupitele, ale i širokou 
veřejnost s činností městské policie.  Bylo samozřejmostí velet strážníky nejen do mobilních, ale i pěších hlídek. 

Dovoluji si konstatovat, že za poslední dva roky pěší hlídky nebyly prováděny téměř vůbec. U měření rychlosti 
na úsecích schválených dotčenými orgány je stav obdobný i přes to, že město pro tuto činnost zakoupilo speciální 
vozidlo. Fond pracovní doby, který má být využit převážně k běžnému výkonu v terénu, není dostačující.

Při zabezpečování místních záležitostí veřejného pořádku na katastrálním území Ralska je městská policie po-
sílena o 4 asistenty prevence kriminality, kteří převážně městskou polici posilují v sídlišti Ploužnice pod Ralskem,  
4 zaměstnance obsluhy městského kamerového dohlížecího systému a 4 domovníky preventisty. 

Mým cílem je jejich činnost zkvalitnit a směřovat tak, aby občan nabyl dojmu, že mají své opodstatnění a jsou 
městu ku prospěchu.

Argumenty typu, že nás je málo, a jsme zahlceni administrativou kolem výkazů činností výše uvedených složek, 
které jsou kromě kamerového dohlížecího systému hrazeny z fondů EU, nehodlám akceptovat. Navýšení počtu 
strážníků by nic nevyřešil, pokud by výkon jejich činností fungoval jako doposud.

MěPo musí být vnímána, že je represivním i preventivním orgánem. Represivní při odhalování a následném 
řešení přestupků, preventivní pak především v tom, že jsou strážníci viditelnými představiteli města a svojí neza-
stupitelnou činností odrazují pachatele od páchání přestupků a trestních činů. Toho lze dosahovat nepřehlížením  
a netolerováním závadového chování. Důsledek represivní činnosti musí být vymahatelný, jinak ztrácí smysl.

 Základním principem činnosti MěPo musí být schopnost rychlého a účinného zásahu v místech aktuální 
potřeby. Toho lze dosáhnout, že pochůzková činnost je základním způsobem výkonu jejich činností, zejména 
při denní činnosti právě v místech, kde lze předpokládat řešení konfliktních situací, nebo místech, kde aktuálně  
a prokazatelně dochází ke kumulaci problémů.

Dáte mi určitě za pravdu, že v našem městě máme k řešení dost problémů, s kterými se potýkáme téměř denně: 
znečišťování veřejného prostranství, poškozování majetku města (mobiliáře, odpadkové koše atd.), zakládání 
černých skládek, odkládání nadměrného odpadu na místa, kam nepatří, narušování občanského soužití, rušení 
nočního klidu, bezpečnost v dopravě, požívání alkoholu na veřejnosti a ve vnitřních prostorách veřejných budov 
(Zákon č. 65/2017 Sb.,).

To je jen několik příkladů, kde budu apelovat na městskou policii, aby tyto nešvary odhalovala a následně 
nekompromisně řešila! 

Proto si Vás tímto dovoluji oslovit, pokud budete mít cokoli k problematice bezpečnosti v našem městě, neváhe-
jte mě kontaktovat na E mail: prochazka@mestoralsko.cz nebo na mobil: 777646229

Pověřený zastupitel řízením MěPo 
František Procházka 
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SPOZ připravil ve spolupráci s Klubem seniorů „Jarní zábavu nejen 
pro seniory“, která se konala v pátek 12.4.2024 od 16:00 v restauraci  
„Na Pláži“ v Hradčanech. Hrála nám kapela Septima Duo, připravili jsme 
drobné občerstvení a ženy dostaly květiny v květináčích.

SPOZ

Ples města

RÁDI BYCHOM PODĚKOVALI VŠEM 
SPONZORŮM REPREZANTAČNÍHO 
PLESU MĚSTA RALSKO, KTERÝ 
SE KONAL V SOBOTU 23.3.2024  
V KULTURNÍM DOMĚ V MIMONI.

• Compag CZ s.r.o.

• Roman Málek

• DK Bohemia s.r.o.

• Polyset, spol. s.r.o.

• Dopas s.r.o.

• KV Final Ralsko s.r.o.

• VHS Technology a.s.

• František Penzeš

• Josef Štípák

• HTL Servis spol. s.r.o.

• Ladislav Hampejs

• Bažantnice Ploužnice 

• TrollComputers s.r.o.

• VM BAGRY s.r.o.

• Jiří Beran

• Avajo Advisory s.r.o.

• Kaleze s.r.o.

• Henig - security servis, s.r.o.

• Petr Eliáš

• Komterm, a.s.

• Doc. Ing. Vladimír Římsa CSc.

• Hito spol. s.r.o.

• Energie Holding a.s.

• Rampas s.r.o.

• Valmo nábytek Mimoň

• Kadeřnictví Andrea Lamberská

• Vojenské lesy a statky ČR 

• Valdemar Grešík - Natura s.r.o.

• SAP Mimoň spol. s.r.o.

• Inisoft s.r.o.

• Lothario a.s.

• Lékárna U Salvátora

• Cukrárna Dana

• Intedoor spol s.r.o.

• Beneš a Lát a.s.

• Pedikúra Monika Tabi

• Mudr. Eva Frýdová

• Klenotnictví Radomíra Vodičková

• Keramická dílna LenyV

• Billiard Burger bar

• Vodenka - prodejna obleků  
a oděvů

• Salon Jane 

• Zahradnictví Mimoň

• Autoservis Škarpa s.r.o.
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ŠKOLKA
Milí čtenáři Zpravodaje.

Tento školní rok jsme společně se ZŠ procestovali všechny kontinenty na naší Zemi. CESTA KOLEM SVĚTA. Každá 
třída měla připraven projektový den na jeden kontinent. Mateřská škola si vybrala ASII a  AMERIKU. Tyto projek-
tové dny jsme si s dětmi opravdu moc užili.

Pokračovali jsme v soutěži Recyklohraní, v projektu SOKOL – V zdravém těle zdravý duch a opět jsme získali cer-
tifikát RODIČE VÍTÁNI. Dále se zúčastňujeme sbírek pro nemocné děti FOND SIDUS, ŽIVOT DĚTEM.

S dětmi jsme navštívili Mravenčí stezku v Brništi, zúčastnili jsme se projektu PĚŠKY DO ŠKOLY.

O Vánocích jsme společně strávili den ve školce, kde si rodiče zkusili, jak děti ve školce cvičí nebo nacvičují písničku. 
Potom jsme společně vyráběli  vánoční dekorace. Opět jsme uspořádali pro děti karneval jako tradici únorového 
Masopustu. 

V červnu nás čekal výlet do MIRÁKULA a ukázka DRAVCŮ opět vše se školou, se kterou stále spolupracujeme. Na 
konci června jsme se rozloučili s předškoláky zároveň s besídkou pro rodiče. 

V novém školním roce se budeme těšit na děti, které byly přijaty do MŠ letos u zápisu. Budou to jak ti nejmenší 
dvouleté, tak i nejstarší předškoláci. A samozřejmě i na děti, které školku již navštěvují. 
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ZÁKLADNÍ ŠKOLA
Ohlédnutí za školním rokem 2023/2024
Ve školním roce 2023/2024 se účastnilo vzdělávání v naší základní škole  44 žáků, stav žáků k 30.9.2023 byl 45 

žáků, pokles žáků byl z důvodu stěhování. V současné době máme v 5. ročníku 9 žáků, kteří do šestého ročníku 
pokračují v ZŠ a MŠ Mírová, ZŠ Bělá pod Bezdězem, Gymnázium Mimoň ( dle příjímacího řízení, byl jeden žák přijat 
na osmileté gymnázium). 

Dne 4.4.2024 proběhl zápis do 1. ročníku  školního roku 2024/2025, celkový počet uchazečů byl 20 dětí. Celkový 
počet zapsaných dětí do 1. ročníku je 16, udělen odklad povinné školní docházky byl čtyřem dětem.

Předpokládaný počet žáků základní školy ve školním roce je cca 53 žáků. Stávající kapacita školy je 60 žáků. 

Výuka bude probíhat ve třech třídách, kdy  v první třídě jsou žáci 1. ročníku, druhý a třetí ročník se vyučuje společně 
ve druhé třídě a čtvrtý a pátý ročník se vyučuje společně ve třetí třídě.

Stav pedagogického sboru byl ve školním roce v základní škole 2023/2024 : 3 učitelky na plný úvazek, 2 učitelky 
na částečný úvazek, tři asistentky pedagoga z toho jedna pro ukrajinské děti jak v MŠ, tak v ZŠ, kterých máme 
celkem přihlášených v ZŠ 5 a MŠ 4, jejich celkový počet nám umožnil získat dotaci z MŠMT na plat pro ukrajinského 
asistenta pedagoga do konce června 2024. Pro školní rok 2024/2025 se stav pedagogického sboru co dopočtu 
úvazků nezmění. Změny nastanou pouze v ŠD, kdy dochází k navýšení počtu účastníků zájmového vzdělávání. 
Konečný počet bude však znám až k 30.9.2024

Během tohoto školního roku jsme získali dotaci z OP JAK pro MŠ, ZŠ a ŠD v celkové výši 912 927,00,- Kč. Dotace je 
zaměřena na inovativní vzdělávání, personální podporu a na podporu dalšího vzdělávání pedagogických pracovníků. 
Dále jsme získali dotaci na ukrajinského asistenta pedagoga, na výuku ČJ pro děti s OMJ, kterých máme ve škole 
celkem 13. V rámci projektu PRUSA ACADEMY jsme získali do vlastnictví 3D tiskárnu. 

Průběžně se účastníme recitačních, pěveckých, vědomostních soutěží. Jsme zapojeni i do sportovních disciplín  
k plnění pohybové zdatnosti žáků, jako je Olympijský víceboj, či Trojboj všestrannosti.

V ZŠ i MŠ máme pro žáky volnočasové zájmové kroužky. Kroužek deskových her, Čtenářský kroužek, Keramika, 
Anglicky jazyk pro děti z MŠ, Atletika, ve spolupráci s IC Ralsko realizujeme kroužek Házená a PC kroužek s robotikou.

V měsíci únoru proběhla ve škole inspekce ČŠI. Inspekční zpráva je zveřejněna na webové úřední desce školy. 

Škola je  několik let zapojena i do dalších projektů jako je například projekt Ovoce do škol a Mléko do škol, kdy žáci 
v pravidelných intervalech dostávají zdarma jednotlivé druhy ovoce či mléčných výrobku. 

Během tohoto školního roku bylo požádáno o navýšení kapacity ŠD. Žádosti bylo vyhověno a celková kapacita 
byla navýšena z 30 účastníků na 60. Pokud se nám podaří naplnit vyhlášku o zájmovém vzdělávání č. 74/2005 
Sb. a budeme mít alespoň 40 účastníků přihlášených do ŠD můžeme otevřít druhé oddělení školní družiny na 
jehož provoz získáme finance z MŠMT. Pokud se nám nepodaří naplnit minimální počet pro dvě oddělení, budeme 
i nadále zajišťovat zájmové vzdělávání v jednom oddělení ŠD financovaném MŠMT a druhé oddělení tzv. Školní 
skupina bude muset být i nadále hrazeno z prostředků zřizovatele.

V současné době řešíme otázku PH Maxu, kdy záleží na počtu žáků školy. Při předpokládaném počtu cca 50 žáků 
by se nám PH Max navýšil .

Dále očekáváme, jaké budou legislativní změny ve financování nepedagogických zaměstnanců. 

V letošním roce od nás odchází 9 žáků z pátého ročníku do šestého ročníku do okolních škol. Pět žáků z pátého 
ročníku absolvovalo příjímací řízení na osmileté gymnázium. Přejeme našim absolventům, aby se jim v dalším 
vzdělávání dařilo, tak jak doposud a budeme rádi, když nám zachovají přízeň a jejich kroky je občas zavedou na 
návštěvu do jejich bývalé školy.



18

Dnešní Ralsko ZE ŠKOLNÍCH LAVIC

Poděkování patří i rodičům našich žáků ZŠ a dětí MŠ za jejich zájem a podporu nejen ve vzdělávání, ale i výchově.

Naše škola se pyšní certifikátem Rodiče vítaní, to znamená, že ve škole panuje mezi rodiči a učiteli důvěra i part-
nerství. Dobré vztahy mezi rodinou a školou vedou ke spokojeným žákům a jejich dobrým výsledkům. Pevně 
věříme, že se tímto certifikátem budeme moci pyšnit i nadále.

Škola spolupracuje i s místní knihovnou v Kuřívodech, kde nám paní knihovnice připraví vždy tematicky zajímavou 
besedu pro naše žáky. Spolupráce probíhá i s MP Ralsko a SDH Ralsko. Velmi si cení spolupráce s IC Ralsko, která 
nám umožnila nejen pro naše žáky, ale i ostatní děti z Ralska rozšířit volnočasové aktivity.

Pro příští školní rok bych přála naší škole stále tak zapálené zaměstnance školy pro svou práci, které škola má. 
Touto formou bych chtěla všem zaměstnancům poděkovat za jejich obětavost, zodpovědnost a píli s jakou ke své 
práci v ZŠ a MŠ Tomáše Ježka přistupují.

Zřizovateli městu Ralsko děkujeme, že mu není osud naší školy lhostejný a podporuje školu nejen finančně. Jsou 
investice, které si škola ze svého rozpočtu dovolit nemůže a v tuto chvíli začne jednat zřizovatel, který nám vždy 
pomůže. 

Ve školním roce 2024/2025 nás čeká 30.výročí od založení školy. K této příležitosti připravujeme slavnost, která 
je naplánována na 4.9. 2024. Vše je stále v přípravách. Touto cestou bych chtěla požádat pamětníky, zda nemají 
jakákoli média vztahující se k naší škole, které by mohli zapůjčit. Bohužel se ve škole nedochovalo mnoho materiálů, 
které by ilustrovaly historii školy.

Předem všem děkuji.

Za ZŠ a MŠ Tomáše Ježka Ralsko Kuřívody 
Mgr. Kalvová Šárka, ředitelka školy
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OHLÉDNUTÍ ZA MINULÍMI AKCEMI

MC informuje ...
V Místním centru i nadále pokračují ve své činnosti zájmové kroužky: PC, výtvarná výchova a ruční práce, logo-

pedie, házená – v Kuřívodech, fotbalový a taneční - na Ploužnici. Zájemci o činnost v jednotlivých kroužcích se 
scházejí každý týden. Každým rokem Místní centrum žádá o dotaci z Libereckého kraje na pravidelné zájmové 
činnosti. Minulý rok byl úspěšný, proto jsme neváhali a podali žádost o finanční podporu z Libereckého kraje  
i letos. Vše se kladně vyřešilo a na základě usnesení č.167/24/ZK bylo schváleno poskytnutí dotace z Programu  
č.4.1 – Program volnočasových aktivit na projekt: „Pravidelné volnočasové aktivity v Ralsku“ ve maximální výši 
80.000 Kč.(53,33 - podíl Libereckého kraje k výdajů). 

PEXESIÁDA
V letošní tradiční Pexesiádě se všechny soutěžící bavili a strávili hezké 

odpoledne. Soutěžilo se ve dvou věkových skupinách – každý sám za 
sebe. Soutěž byla velmi živá, střídala se radost i zklamání, záleželo na 
pozornosti a paměti. Odměnou pro všechny byla sladkost a tři nejlepší 
účastníky z každé skupiny si odnesli diplom a drobné dárečky. Všem 
hráčům děkujeme za účast. Vítězům gratulujeme. 

A pokud se vám letos nepodařilo zvítězit, nemusíte smutnit, za rok bu-
dete mít možnost ukázat, že jste nejlepší.

Zdravotní přednáška
3.4.2024 se v MC uskutečnila zdravotní přednáška o bylinkách  

a mastičkách na potlačení bolesti pohybového aparátu člověka, na 
posílení imunitního systému a detoxikaci. Přednášel lázeňský lektor 
a bylinkář Karel Štenbaur. Přednáška byla zdarma a velíce zajímavá. 
Zúčastnili se i seniorky z Ploužnice, účast byla hojná. Děkujeme.

Vystoupení děvčat z tanečního kroužku 
23.3.2023 v KD 

Mimoň probíhal  Ples 
města Ralsko. Děvčata 
z tanečního kroužku  
z Ploužnice se 
zúčastnila předtančení, 
kterým rozžhavily sál 
a sklidila obrovský 
aplaus.  

Děkujeme.
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KULTURA

Lesnický den v Ralsku 2024 & Pohár VLS 
Mistrovství ČR v práci s motorovou pilou se konal v pátek 14. a sobotu 15. června 2024, ve Skelné huti v Ralsku.

46. ročník tradiční akce VLS pořádané v areálu Skelná huť je největší lesnickou oborovou prezentací pro veřejnost. 
Součástí je národní šampionát dřevorubců a chovatelská výstava trofejí a shozů divize Mimoň.

TYP NA VÝLETY:
V tomto letním čase vám popřeji hezké počasí pro výlety do přírody, třeba do Hradčan, kde se budete kochat 

krásnou místní přírodou: rybníky, soustavou pískovcových skal, které ukrývají zajímavé skalní útvary – Skalní 
bránu, Psí kostele. K dalším zajímavým lokalitám Hradčanských stěn patří Havraní skála s vyhlídkou, Tvarožník. 
Občerstvit se můžete v útulné hospůdce U lesa s venkovním posezením.

OKOLI: V Brništi vznikla nová turistická stezka s tématem skla a sklářství. Skleněná stezka chce připomenout 
bohatou sklářskou historii regionu i významné sklářské firmy a osobnosti současnosti. Skleněná stezka vede od 
parkoviště na okraji obce přes náves ke Schröterově kapli, stojící na vrchu nad obcí, odkud je krásný výhled na 
Lužické hory a okolní krajinu. Stezka navazuje na populární stezku Sochy ve skalách i malebnou Stezku Hastrmanů, 
návštěvníci tak mohou strávit v Brništi příjemný den plný zážitků.

Zdroj: https://www.kudyznudy.cz/aktivity/sklenena-stezka-brniste

Za MC  Anna Koničková

SPOLEK HISTORIE MIMOŇSKA | Kočárky 2024
11.5.2024 ve 12hodin oficiálně začal 7. ročník setkání retro a historických kočárků.

Trávník před Retro muzeem, kde se setkání konalo se již plnilo před 11. hodinou. Na registraci Dana s Lenkou měly 
plné ruce práce se zapisováním účastníků a jejich kočárků, předáváním čísel, Památeční placku a kočárek z perníku 
dostal každý, kdo přijel s kočárkem.

Před zaparkováním kočárku na travnatou plochu dostal každý balonek naplněný heliem, na který si mohl napsat 
svoje přání. Martin Dejdar se svoji retro hudební produkcí a mluveným slovem bavil přítomné.

Děvčata Dana a Dita za improvizovaným barem vařily kávu  nabízely retro limonády , koláčky moravské i svateb-
ní, štrůdl perník a jako profesionálky zvládaly velký nápor hostů. Monika  grilovala klobásy a vedle se čepovalo pivo.

Účastníci -  ženy i muži si prohlédli  muzeum a hlavně kočárky které stále přijížděli.

Ve 12 hodin jsme oficiálně zahájili sraz, přivítali účastníky, pan starosta Král rozdal jak už je téměř zvykem krásný 
karafiát do každého kočárku. Přítomní mohli na hlasovacích lístcích vybrat a dát svůj hlas nejhezčímu kočárku  
v kategorii hluboký, sportovní a dětský. Byla i cena poroty.

Dámy z Tanečního souboru Babety z Mimoně vyplnily program přehlídkou módy třicátých let.

Kolem 13 hodiny děvčata z registrace hlásila, že došly perníky a placky, obojího bylo 130 a nakonec i čísla, 
kterých bylo 150. Konečné hlášení počtu zúčastněných kočárků byl rekordní 185! Před 14hodinou jsme vypustili  
balonky –byl to nádherný pohled hromadného vypouštění různě barevných balonků , který byl snímán dronem 
pana Vrby , který také snímal i průvod  kočárků směrem do zámeckého parku.

U konírny nám MP asistovala se zastavením dopravy a kolona kočárků dlouhá kolem 300m se vydala po cyk-
lostezce na oslavy Zámeckého parku, kde také došlo k vyhlášení a předání cen vítězným kočárkům .Kočárek se 
svojí majitelkou přijel před podium, aby i ostatní viděli ten nejhezčí.  
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Porota tentokrát vyhodnotila outfit dvou manželských párů. 7. ročník je za námi a já děkuji všem, kteří se zůčastnili.

Také těm, kteří se podíleli na přípravách, nejenom členům Spolku historie Mimoňska ale i kamarádům, kteří nás 
podpořili přinesením něčeho pečeného pro ostatní a mojí rodině, bez které by to nešlo.

Děkuji za významnou pomoc Městu Mimoň, panu starostovi a paní místostarostce, Kultuře Mimoň a také Městu 
Ralsko za zapůjčení stolů a lavic.

Omlouvám se těm, na které se nedostaly perníky, placky, karafiáty a nakonec i těch 200 balonků bylo málo. 185 
kočárků je opravdu hodně a nedá se dopředu předpokládat kolik bude účastníků.

Trochu statistiky - rok 2018 bylo 98 kočárků, rok 2019 -110 kočárků, rok 2020 – 130 a zápis do Knihy rekordů ,rok 
2021 -113 kočárků, 2022- 130 kočárků ,rok 2023 -111 kočárků a letos 185 .

Připravte se na příští rok, opět sobotu před Dnem matek a my těch 200 kočárků dáme.

Za organizátory a Spolek historie Mimoňska Lenka Špačková

Velký dík patří Městu Mimoň

KULTURA
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Odsuňte Sovětská vojska – staňte se hrdinou Skrytého příběhu 

Kdy jindy, když ne teď? Zima ustupuje, jaro se pomalu probouzí a krajina skýtá parádní výhledy. Ideální doba, 
kdy vyrazit na dobrodružnou výpravu po stopách nedávné historie. Vypravte se s Geoparkem Ralsko po stopách 
odsunu Sovětských vojsk! Průvodcem vám bude sám Michael Kocáb

Krajinu kolem vrchu Ralska třicet let po odchodu 
vojáků opět převzala příroda a přikrývá své jizvy buj-
nou vegetací. Svědky nedávné přítomnosti vojska však 
bystrý pozorovatel pozná málem na každém kroku, 
bývalé vojenské letiště v Hradčanech samozřejmě nelze 
přehlédnout. Naopak, lze ho prozkoumat zblízka. Víte, 
jak dnes vypadají impozantní hangáry na slavné MIGy, 
kterým se říkalo úly nebo včelíny?

Díky česko-polskému projektu Gecon Game vznikl soubor devíti zbrusu nových tras aplikace Skryté příběhy  
s názvem Za poklady geoparků. Trasa s názvem Odsun Sovětů vede právě kolem bývalého vojenského letiště  
v Hradčanech. V aplikaci Skryté příběhy vás celou trasou provede osobitým způsobem rocker Michael Kocáb, který 
má lví podíl na tom, že po roce 1989 sovětská vojska opustila naše území bez jediného výstřelu. Nejen že vás svou 
jedinečnou dikcí vyprávění doslova vtáhne do děje, můžete mu i pomoci při rozhodování v zapeklitých situacích. 
Každá trasa Skrytých příběhů je totiž zároveň venkovní hrou, kterou lze hrát s celou rodinou. Vyrazit samozřejmě 
můžete kdykoliv, ale státní svátek v pátek před víkendem přímo vyzývá k tematickému výletu.

Stačí navštívit web www.pokladygeoparku.cz , vybrat si příběh, stáhnout aplikaci a z výletu se rázem stane 
neobyčejné dobrodružství. Příběhy Za poklady geoparků jsou na české i polské straně hranice, v Národním geopa-
rku Ralsko, na Frýdlantsku a v polském Geoparku Sudetské předhůří. Ke hře vyšel jako bonus i unikátní Zápisník, 
plný doplňujících zajímavých informací. A umožní vám i zapojit se do soutěže. Zápisníky dostanete zdarma ve vy-
braných informačních centrech, jejichž seznam naleznete na www.pokladygeoparku.cz/zapisnik/

Cílem česko-polského projektu Gecon Game je rozvoj přeshraničního geoturismu jako formy trvale udržitelného 
cestovního ruchu a vyvinout a realizovat společný produkt, který přispěje k objevování přírodních a kulturních 
atraktivit v česko-polském pohraničí. V rámci produktu Za poklady geoparků vzniklo devět nových terén-
ních tras spojených se hrou Skryté příběhy, společný webový portál, nabídka exkurzí s geoprůvodci a turis-
tický zápisník. Více informací k novým trasám Skrytých příběhů a k projektu Za poklady geoparků naleznete na  
www.pokladygeoparku.cz.

Kontakt pro média:

Pavla Růžičková

+420 604 870 112

Pavla.ruzickova@geoparkralsko.cz

Geopark ralsko | tisková zpráva
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Srdečně vás zveme na  

AKCE S GEOPRŮVODCI 

V ROCE 2024
Březen 24. 3. Lidské stopy na Děvíně v průběhu věků Hamr na Jezeře

Duben 14. 4. Pojďme objevovat zaniklou obec Jabloneček - workshop Jabloneček

Květen 12. 5. Neobvyklé pohledy na rybníky Ploužnice

25. 5. Festival Proměny Holičky

Červen 23. 6. Rychlé šípy ve Vranovských skalách Vranov u Mimoně

Červenec 14. 7. A to je ta krásná země… Mimoň

Srpen 25. 8. Kouzlo starých venkovských usedlostí Chlum u Dubé

Září 14. 9. Turistický pochod Geoparkem Ralsko Hamr na Jezeře

29. 9. Fenomén pískovcových skal Hradčany

Říjen 20. 10. Kozím hřbetem za příběhem strážských kontrastů Stráž pod Ralskem

NÁRODNÍ GEOPARK RALSKO SI KLADE ZA CÍL ZPŘÍSTUPNIT BÝVALÝ VOJENSKÝ PROSTOR 
ŠETRNÉ TURISTICE, VYSVĚTLIT NÁVŠTEVNÍKŮM UTVÁŘENÍ GEOLOGICKÉ STAVBY 
A KRAJINNÉHO RELIÉFU A PŘIPOMENOUT HISTORICKÉ OSÍDLENÍ KRAJINY POD RALSKEM.
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„Čarodky“ na Hvězdově

„Čaro den 30.4.“ na sebe nenechal dlouho čekat a na Hvězdově, jako každý rok, proběhlo fajn čarodějnické 
odpoledne pro děti a rodiče.

V 17.00 děti na hřišti přivítala nejpovolanější toho dne, a to kouzelná čarodějka s úsměvem od ucha k uchu, pěkně 
si je všechny označila kartičkami a poslala je procházkou plnit 9 úkolů.

Děti si zahrály třeba kriket, prolezly strašidelným tunelem, zaskákaly si v pytli, stihly se projet na koloběžkách, 
nechybělo ani házení míčků a na konci si zalétaly na koštěti. 

Do soutěží se nezapojili jen děti, ale i dospěláci, kteří se toho opravdu nebáli.

Završením celého odpoledne bylo zapálení ohně s čarodkou, zasloužené opékání špekáčků a samo sebou spou-
stu odměn pro všechny soutěžící.

Velké díky patří všem, kteří se na tomto krásném odpoledni podíleli.

Neumannovi

KULTURA

čarodějnice 2024 | hvězdov
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Hvězdovský den dětí
Dětský den na Hvězdově byl plný sluníčka, větru a skvělé nálady. Ke všemu tomu přispěla veselá očka každého 

dítka. Děti zažily krásné odpoledne s malováním na obličej, skákacím hradem a soutěžemi, které byly jak spor-
tovní, tak vědomostní. A musíme říct, že děti byly velmi šikovné, minimálně kotoul vpřed se můžeme učit od těch 
nejmenších.  Za splnění všech disciplín dostaly děti balíček plný překvapení. Proběhlo i zpívání na mikrofon a malá 
diskotéka. Velké díky patří především Hudíkovic klanu, jsou skvělý tandem, opravdu velký dík!

Rodina Neumannova
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den dětí ploužnice

Náhlov den dětí | výlet do zoo liberec
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Horní Krupá | stavění májky
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Začíná čas dovolených a mnoho z nás volí jako dopravní prostředek pro cestu za zážitky osobní automobil.  
V hustším silničním provozu v těchto měsících se zvyšuje pravděpodobnost, že se dostaneme do situace, kdy se 
budou na silnicích tvořit dopravní zácpy a kolony. Tyto mohou představovat nečekané potíže na cestě kamkoliv.  
I když se jim úplně nevyhneme, existují způsoby, jak minimalizovat jejich negativní dopad. 

Před odjezdem je dobré prověřit si průjezdnost trasy, kudy chceme jet. Existuje mnoho aplikací a webových 
stránek na internetu, které poskytují aktuální informace o dopravě. Zkontrolujme, zda na naší trase není plánová-
na uzavírka, práce na silnici nebo se některý z úseků nevyznačuje častými kolonami a zvolme trasu s nejnižší 
pravděpodobností dopravních komplikací. Přesto se nám může stát, že v dopravní koloně uvízneme z důvodu do-
pravní nehody. Mysleme proto na zraněné a záchranáře a vytvořme dle pravidel průjezdný pruh, tzv. záchranářskou 
uličku.

Hasiči radí a vysvětlují. Záchranářskou uličkou se rozumí prostor pro průjezd vozidel s právem přednostní jízdy, 
který vytváříme, není-li dálnice nebo silnice pro motorová vozidla s nejméně dvěma jízdními pruhy volně průjezdná 
kvůli koloně stojících nebo pomalu jedoucích vozidel. Vjet do ní můžou pouze vozidla s právem přednostní jízdy, ze-
jména záchranné složky (hasiči, policie, záchranná služba), vozidla správce pozemní komunikace a vozidla sloužící 
k odstranění následků dopravní nehody nebo překážky provozu. Jestliže se tedy dostaneme k dopravní koloně, 
je důležité již při dojíždění do kolony začít vytvářet prostor pro záchranářskou uličku. Pokud se jedná o silnici se 
dvěma jízdními pruhy, vozidla by měla mezi sebou vytvořit jeden průjezdný pruh o šířce minimálně 3 metry. Na 
silnicích s třemi a více jízdními pruhy je postup složitější. Vozidla jedoucí v levém nejrychlejším pruhu by se měla 
řadit co nejblíže k levé krajnici, zatímco ta v pravých a středních pruzích by měla zajet co nejblíže k pravému okraji 
vozovky. Řidiči jedoucí v krajních pruzích mohou při vytváření průjezdního pruhu vjet na krajnici nebo na střední 
dělící pás.

Čekání v koloně se může protáhnout i na hodiny, a proto bychom s tím měli počítat už dopředu a na takovou 
možnost být připraveni už od začátku plánování cesty. Pro zajištění pohodlí celé posádky auta je určitě dobré mít 
s sebou především v teplých měsících dostatečné množství pití. Stejně tak je dobré mít s sebou i občerstvení, zej-
ména pro děti. Mysleme také na to, že pokud s námi cestuje osoba, která užívá léky, měla by je mít u sebe v kabině. 
Nezapomeňme na zábavu pro děti, jako jsou hry, tablety, knihy nebo hudební přehrávače, které nám mohou po-
moci udržet je zabavené a spokojené. Pokud bychom cestovali v zimě, není od věci mít v autě přibalenou přikrývku, 
a to hlavně pro případy, pokud by došlo palivo a my nemohli v kabině auta udržet teplotní komfort.

Nezapomeňte! Štěstí přeje připraveným!

Autor: kpt. Ing. Alena Sládková

Jak se zachovat v dopravní zácpě a být na ni připraven?

ZZSLK
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Domov je místo, kde bychom se měli cítit nejvíce v bezpečí. Nicméně, 
je moudré být připraven na nečekané události, jako jsou požáry nebo 
jiná nebezpečí, která by mohla vyžadovat rychlý únik. Vytvoření 
domácího únikového plánu může být klíčovým prvkem pro bezpečnost 
vaší rodiny. 

Než se pustíte do vytváření plánu, projděte si pečlivě každý kout 
Vašeho domu. Zjistěte, kde se nacházejí východy, okna a dveře. V potaz 
berte i umístění bezpečnostních prvků, jako jsou požární hlásiče a hasicí 
přístroje. Určete hlavní cesty, kterými můžete opustit dům v případě 
nouze. Pokud máte domácí zvířata, zahrňte je do plánu a zvažte, jak je 
dostat bezpečně ven. Je důležité, mít více než jednu možnost, abyste 
měli alternativy v případě, že by některá cesta nebyla průchodná. 

A pak si, nejlépe se všemi členy rodiny, vytvořte domácí únikový plán.  Nakreslete si na papír půdorys nebo mapu 
vašeho domu či bytu. Když využijete čtverečkovaný papír, půjde Vám to lépe. Zakreslete všechny patra, místnosti, 
dveře a okna. Zahrňte všechny možné východy, včetně zadních dveří, oken a případně balkonů, pokud jsou 

Dnešní Ralsko ZZSLK

ZZSLK

Domácí únikový plán Vám může zachránit život!

Lithiové baterie – akumulátory se stávají běžnou součástí našich životů. Jsou 
stále více preferovanou volbou na trhu v širokém spektru zařízení, která používáme 
každý den.  Jsou oblíbené díky svým malým rozměrům, vysoké kapacitě a min-
imálnímu nebo žádnému paměťovému efektu. Jsou součástí mobilních telefonů, 
powerbank, elektronických hraček, elektrokol, segwayů, elektrokoloběžek  
a používat se začínají i v automobilovém průmyslu. I přes jejich uživatelskou 
přívětivost je důležité si uvědomit, že s tímto rostoucím trendem přichází i určitá rizika, která s sebou jejich 
používání nese. Lithiové akumulátory jsou totiž náchylné k poškození a mohou způsobit požár v důsledku přebíjení, 
mechanického poškození nebo tepelného namáhání. Dodržováním správných postupů a bezpečnostních opatření 
můžeme minimalizovat riziko nehod, a zajistit tak bezpečnost naši i našich blízkých. V dnešním článku radíme, jaké 
zásady při nabíjení lithiových akumulátorů dodržovat.

Pravidlem číslo jedna je dodržení pokynů uvedených v návodu výrobce. Před zahájením nabíjení vizuálně zkon-
trolujme, zda není akumulátor poškozen mechanicky (zmáčknutí, proražení, nafouknutí atd.) nebo chemicky (ko-
roze, oxidace kontaktů, vytečení akumulátoru apod.). Pokud objevíme poškození, pak nabíjení vůbec nezahaju-
jme! Používejme pouze originální nabíječky dodané nebo schválené výrobcem a pravidelně kontrolujme jejich stav. 
Pro samotné nabíjení volme nejlépe nehořlavý povrch, dbejme na to, aby se v jeho blízkosti nevyskytoval žádný 
hořlavý materiál, jehož zapálením by mohlo dojít k rozšíření požáru. Nikdy nenechávejme zařízení při nabíjení bez 
dozoru. Pokud musíme odejít, odpojme nabíječku od elektrického zdroje a pokračujme v nabíjení až po návratu 
domů, kdy budeme schopni zařízení sledovat. Pokud dojde k zahoření zařízení, je důležité zachovat chladnou hlavu 
a jednat rychle. Vždy musíme vyhodnotit stávající situaci a dbát na svoji ochranu. Mějme na zřeteli, že může dojít 
k „rozletění“ baterie, která nám může způsobit popáleniny. Je-li to možné, odpojme přívod elektrické energie do 
nabíječky a nabíjeného zařízení a pokusme se jej uhasit. Ponořme celé zařízení do vody tzv. ho “utopme“. V rámci 
prevence doporučujeme nákup hasicího spreje nebo přístroje k hašení lithiových baterií (pěnový, AVD). Vždy za-
volejme na tísňovou linku 150 nebo 112. 

Nezapomeňte! Štěstí přeje připraveným! | Autor: kpt. Ing. Alena Sládková

Jak správně na dobíjení lithiových akumulátorů?
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Jak se ochránit při úniku nebezpečných látek?  
Naučme se zhotovit prostředek improvizované ochrany!

Únik nebezpečných látek může být způsoben mnoha příčinami. 
Dopravními nehodami při jejich přepravě, haváriemi v mnoha odvětvích 
průmyslu, zejména chemickém, a to při jejich výrobě, nakládání  
s nimi nebo skladování. Hrozbou je i jejich použití při ter-
oristických útocích a válečných operacích. Nebezpečné látky 
způsobují v souvislosti se svými vlastnostmi po zasažení lid-
ského organismu vážné zdravotní potíže. Může se jednat  
o poleptání kůže a sliznic dýchacích cest, dušení, otravu apod.

Jak se můžeme ochránit před jejich dopady? Pokud jsme venku, vidíme 
kouř, cítíme zápach ihned si chraňme dýchací cesty. Nikdy se nepřibližujme 
k místu úniku. Odejděme do bezpečné vzdálenosti. Je-li to možné, ukryjme 
se v nejbližší budově ve vyšších patrech v místě odvráceném od místa 
úniku. Nechoďme do podzemních prostor, suterénu ani sklepa, protože většina nebezpečných látek ve fázi plynu a 
par je těžší než vzduch, a proto by ukrytí v těchto prostorech mohlo být nebezpečné. Pokud jsme v jakékoli budově  
a máme se evakuovat ze zasaženého prostoru, vytvořme si prostředek improvizované ochrany. Využijme veškeré 
dostupné oděvní součástky a předměty v místě. Chraňme si dýchací cesty, oči, obličej a celý povrch těla. Řiďme se 
zásadou „čím více vrstev tím lépe“. 

 K ochraně dýchacích cest použijme jakoukoliv textilii. Může se jednat o utěrku, ručník, tričko, prostě cokoliv, co 
několikrát přeložíme. Ochrannou vlastnost můžeme zvýšit namočením ve vodě a máme-li tu možnost, vhodnou 
variantou je i roztok vody a kyseliny citrónové nebo jedlé sody. Textilii pevně upevněme přes nos a ústa pruhem 
látky, ideálně šátkem nebo šálou. K ochraně očí použijme uzavřené brýle. Vhodné jsou brýle do vody, lyžařské 
nebo pracovní. Na ochranu těla použijme dostupné oblečení. Pokud budeme mít možnost, pro nejsvrchnější vrstvu 
použijme softshellový materiál nebo pláštěnku. Nesmíme zapomenout na ruce a nohy.  Nejvhodnější pro jejich 

ZZSLK

v bezpečné výšce nad zemí. Vyznačte v nákresu bezpečnostní prvky. Potom šipkami vyznačte nejbezpečnější 
únikové cesty. Na co nesmíte zapomenout je i určení místa setkání pro členy rodiny v bezpečné vzdálenosti od 
domu. Toto místo by mělo být snadno identifikovatelné pro všechny její členy. Může se jednat o blízké bydliště 
babičky a dědy nebo např. oblíbenou restauraci nebo jen zastávku tramvaje či jiný, Vám blízký bod. Důležité je, 
abyste se všichni po opuštění bytu nebo domu na toto místo bezodkladně dostavili, aby bylo možné rychle zjistit, 
jestli někdo nezůstal uvnitř. Tato informace bude sloužit záchranářům pro případ provádění záchranných prací.

Na závěr je nutné dodat, že pouhý zákres plánu nestačí. Každá rodina by si měla vyzkoušet, jestli by reálně oprav-
du zvládla opustit byt podle svého únikového plánu. Ačkoliv v reálu by situace nebyla v žádném případě příjemná, 
lze si nácvikem, osvojit základní pravidla chování nebo dojít k závěru, že plán je nutno upravit. A v žádném případě, 
to nemusí být pro nikoho nuda! Zejména s dětmi lze nácvik provést formou denní či noční únikové hry. 

Nezapomeňte! Štěstí přeje připraveným!

Autor: kpt. Ing. Alena Sládková
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 ochranu jsou pryžové rukavice a uzavřené vysoké boty, jakými jsou holínky nebo kozačky.  Nastat může ale také 
situace, kdy z výše uvedeného výčtu vhodných materiálů nebudeme mít některý nebo žádný při ruce. Nebojme 
se experimentovat, hledejme alternativy! Použijme igelitové sáčky, pytle, přikrývky, plachty, zkrátka cokoliv, co 
zabrání účinku nebezpečné látky na náš organismus. Tyto jednoduché kroky mohou být klíčové při ochraně před 
únikem chemických látek a mohou nám zachránit život.

Nezapomeňte! Štěstí přeje připraveným!

Autor: kpt. Ing. Alena Sládková

Rodinné oslavy nebo návštěvy u partnerových rodičů jsou pro některé příjemně stráveným časem, pro jiné nutno 
zlo. V některých rodinách to mezi zetěm/snachou a tchyni s tchánem pořádně skřípe a z rodinných setkání se tak 
stávají noční můry. Mnoho lidí to pak řeší radikálně: s tchyní ani tchánem se raději nechtějí vídat vůbec! Je to ale 
ideální řešení? A jak to vidí ostatní členové rodiny? V dnešním článku si ukážeme, že vztahy mohou být opravdu 
pořádná fuška, a to nejen ty partnerské! Podíváme se na to, jak špatné vztahy a hádky mohou prožívat jednotliví 
členové domácnosti a jak snížit vzájemné napětí. 

Návštěva u tchyně a tchána? Noční můra!

V sobotu nás čeká rodinná oslava u tchyně a tchána. Odmítám tam jít. Nechci se s nimi vídat, nezvládám to. Naše 
návštěvy se tedy omezily na naprosté minimum. Matka mého muže si nenechá ujít žádnou příležitost, aby mě 
zkritizovala. Podle ní všechno dělám špatně: komentuje výchovu našich dětí, interiér bytu i mé vaření. Moje tchyně 
mě zkrátka nesnáší. Tchán je zase takový typický starý morous, nikdy se neusměje, jenom celé dny brblá a je věčně 
nespokojený. Jakýkoli kontakt s nimi mě naprosto a úplně vysává!

Mezi snachou/zetěm a tchyní či tchánem to nejčastěji skřípe v oblasti výchovy dětí nebo celkově rozdílného 
pohledu na život. Každá strana má svá vlastní očekávání. Zatímco mladí se těší, až si budou žít podle sebe, tchyně 
a tchán mají často pocit, že by svému potomkovi a jeho protějšku měli předat co nejvíce rad, tipů a triků.

Na tom není vlastně nic špatného. V mnohých rodinách tato mezigenerační výměna názorů probíhá v klidu a míru. 
Někdy jsou to ale právě nevyžádané (byť dobře míněné) rady, které v rodině vyvolávají dusnou atmosféru a kon-
flikty. Snacha či zeť si totiž tyto rady mohou vykládat osobně a vnímat je vlastně jako urážku jejich stylu života... 

Čtěte také: Jak vyjít s tchyní a tchánem, kteří se mi pletou do života? 

Manžel/ka se nesnese s mými rodiči! Co teď?

Manželka si s mými rodiči moc nerozumí. Když může, návštěvě u nich se vyhne. Rodiče si toho všimli a nebojí se 
její absenci přede mnou pořádně nahlas zkritizovat. A kritizují vlastně i ji samotnou: že není vůbec rodinně založená, 
ničí rodinné tradice a je sobecká. Manželku se snažím bránit, takže celé setkání obvykle končívá hádkou. Doma si 
pak moje žena přisadí zase své poznámky na účet mých rodičů a další hádka na sebe nenechá dlouho čekat. Už 
jsem unavený. To spolu prostě nemůžou normálně vycházet? Nebo se aspoň tolerovat? 

Pro člověka, jehož partner s jeho rodiči vůbec nevychází, nastává velmi náročná situace. Na čí stranu se postavit? 
Jak to všechno urovnat? Kde najít nějaký kompromis? Mnohdy se navíc dotyčný stává hromosvodem jak rodičů, 
tak partnera. Dostává se tak do velmi těžké pozice jakéhosi prostředníka, který se marně snaží všechno urovnat. 
A je opravdu bolestivé sledovat, jak spolu lidé, kteří jsou vám v životě nejblíže, neustále válčí. Když se situace nijak 

MOJRA

Když to v rodině skřípe:  
Nechci se stýkat s tchyní ani tchánem!
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neřeší, vede nevyhnutelně k radikálním řešením: Dotyčný může například začít zpochybňovat svůj dosavadní 
vztah: Naši nemají mého partnera vůbec rádi. Co když na tom něco je? Co když mají pravdu a nehodíme se k sobě? 
Druhým radikálním řešením je pak úplné odstřihnutí rodičů v touze uspokojit a uklidit partnera.  

Zeť/ snacha nás nesnáší - kéž by se nikdy nevzali! 

Manželka našeho syna nás nemá příliš v lásce. Když 
nemusí, tak se u nás raději vůbec neukazuje, a právě 
kvůli tomu také míň a míň vídáme syna a vnoučata. Je 
mi to hrozně líto, chybí mi. Snacha si nenechá nic říct, 
je namyšlená a nenechá si ani s ničím poradit. Prostě 
městská holka, vůbec netuším, o čem se s ní mám 
vlastně bavit, připadá mi, že se na mě kouká skrz prsty. 
Já nevím, jestli ten náš syn neudělal chybu, když si ji 
vzal. Myslím, že má na víc... Rodiče mají často pocit, že 
pro jejich dítě není vlastně nikdo dost dobrý a toto své 
přesvědčení mohou nevědomě na svého zetě nebo sna-
chu přenášet. To se projeví třeba na tónu hlasu nebo 
mimice či gestech. Častým problémem také je, že jsou 
zvyklí dělat věci určitým způsobem a nevidí důvod, proč 
by to měl někdo dělat jinak. Tato svá přesvědčení pak 
mladé generaci při každé příležitosti podsouvají. Ať už 
jsou důvody vzájemných neshod jakékoli, je jasné, že 
napjatá situace není příjemná žádné straně. Tchyně  
s tchánem neztrácejí jen snachu/zetě, ale především cítí, 
že se jim vzdaluje jejich vlastní dítě a vnoučata. A právě 
to, může napětí a nevraživost mezi oběma stranami 
ještě umocnit. 
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Tak tu jsme právě pro vás!Tak tu jsme právě pro vás!Tak tu jsme právě pro vás!Tak tu jsme právě pro vás!

Další informace naleznete na www.ddmimon.cz

Jsme tu převážně pro: 

✓ naše klienty
✓ neformální pečující
✓ seniory

Co nabízíme:

✓ Informace o Sociálních službách města Mimoně, včetně kontaktů na naše pracovníky
✓ Pro neformální pečující nabízíme po předchozí domluvě konzultace a ukázky 

správných manipulací při péči o osobu blízkou (např. přesouvání z lůžka, výměna inko. 
pomůcek, celkovou koupel na lůžku, základní polohování na lůžku atd.)

✓ Informace o kompenzačních pomůckách a možnosti jejich zapůjčení
✓ Seznámíme Vás s vhodnou kosmetikou pro seniory
✓ Ukážeme vám optimální vybavení pokoje pro seniora, když dojde ke ztrátě 

soběstačnosti

Konzultace jsou zcela zdarma, probíhají po předchozí 
domluvě i mimo otevírací dobu kanceláře!

Kontakt:

Bc. Kristina Vindušková, půjčovna kompenzačních pomůcek

Tel: 725 308 842, email:pujcovna@ddmimon.cz

Mgr. Veronika Palusková,MBA vedoucí terénních služeb

Tel: 606 464 353, email: socialnips@ddmimon.cz

Najdete nás: Zdravotní středisko Mimoň, Nádražní 29, 47124 Mimoň

OSTATNÍ
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Sazba a design: Jiří Serbus | www.jiriserbus.com 
Tisk: Tiskárna Duopress, Mnichovo Hradiště

(Ceny jsou uvedeny vč. DPH)

Celá A4   1200 Kč
Polovina strany    700 Kč
Čtvrtina strany    400 Kč
Osmina strany    200 Kč

Ceník inzerce

Sběratel s více něž 30-ti letou praxí, koupí a bezplatně ohodnotí starožitnosti všeho druhu, např. ob-
razy, mince, zlato, hodiny, porcelán a další starožitnosti. Platím vždy hotově na místě. Nejlepší ceny 

od sběratele! 732 961 266


